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Abstract 

       This study was carried out to examine the effect of Lactobacillus casei and 

Lactobacillus acidophilus on reducing cholesterol in some fatty tissue, namely 

sheep fat tail and camel hump, This study was performed in four stages:- 

     The first part was microbial examination of sheep fat tail and camel hump, that 

included the total count of bacteria was 67x10
4
,84x10

8
 cfu/gm respectively, 

Coliform  count was  1.6x10
3
 , 1.9x10

7
 cfu/gm respectively ,the Lipolytic bacterial 

count was 7x10
3
 ,13x10

3
 cfu/gm respectively and total yeasts and molds were 

46x10
2
 ,57x10

2
 cfu/gm respectively. 

    The results shown the chemical composition for both fatty tissue (moisture ,fat, 

protein and ash) being 9.21,8.85% , 87.42,86.22% , 2.61,2.91% and 0.46,1.37 % 

respectively. 

     The pH value of both fatty tissue was 6.55, 6.32 respectively, while the 

cholesterol level was 190.90, 167.92 mg/100g fat respectively, the peroxide value 

was 2.00, 3.8 meq. /kg fat respectively and the melting point was 43 and 47 c
o
 

respectively. 

    The second part in which sheep fat tail and camel hump were inoculated 

separately with  5 and10 %  Lb. casei  and Lb. acidophilus  all these treatments were 

incubated in 37 c
o
 for 24, 48 hour ,those inoculated bacteria reduced cholesterol 

level in each sample, both inoculation percentage and incubation period were also 

dropped the result also had shown that the 10% of  Lb. casei for 48 hour incubation 

was highest in reducing cholesterol level and reached 77.52 ,58.19 % for both 

samples respectively ,also the result revealed that both bacteria were very active 

against   the polluted   microorganism, namely  the total Coliform , Lipolytic 

bacteria and Yeasts & molds were reduced to zero when the samples inoculated with 

10% for 48 hour for both bacteria ,The results also showed that inoculation with 

10% of Lb. acidophilus for 48 hour resulted highest inhibitory effect toward 

Coliform ,Lipolytic  bacteria and yeasts & molds in both samples. 

    The result was shown that Lb. acidophilus, Lb. casei in both fatty tissue had 

antioxidant  activities and limited suppressed the development of peroxide value and 

reduced   melting point , 10% Lb. acidophilus 48 hour incubation was the best 

treatment for the above parameter. 



      In the third part all the treatment were stored   at different temperatures 37, 5,-18 

c
o
, the peroxide value were determined also, the sensory evaluation were performed 

for all samples. 

   The result was shown that both starter bacterial cultures during this stage had the 

ability to prolong the shelf life & limited oxidative rancidity development and 

promote sensory evaluation scores. 

     The control samples for both fatty tissue exceeded the recommended limit of 

Iraqi national standard for fatty tissue no.452/1988 after 3, 28, 90 days when they 

stored at 37, 5, -18 c
o
 while the other treatments were within the Iraqi stander up to 

5, 42, 90 days as stored at same temperature, the storage at -18 c
o 
was the best for all 

the stored samples. 

     The fourth part was processing burger with the best obtained treatment which 

showed the highest drop in cholesterol level for both fatty tissues individually. 

    Microbial examinations of burger were shown that the inoculated samples were 

the best in reducing the number of Coliform bacteria and yeasts & molds in 

comparison with control sample. 

    The sensory evaluation assessment also showed that the burger produced with 

inoculated camel hump and sheep fat was better than control, while the product with 

Lb. casei for both sample was the best in comparing with other treatments. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 المستخلص                                     

 Lactobacillusو   ريتتتتت   Lactobacillus caseiأجريتتتتت  لتتتتتة  بياربتتتتتتتك يريتتتتت    تتتتت   ر    تتتتتتري 

acidophilus  في أييك بيغتن  وتتن   بلرتوق وأتا أجريت   بيالنيك بيح وبنيك بلأنتجكفي خفض  ويت رول
 -لة  بياربتك على مربحو:

بيعتتاا بييلتتي  ضتتمن  بيمرحلتتك بلأويتتى اجتترب  بيفحتتوا بينوعيتتك بيمي روجيتتك علتتى بلأنتتتجك بيالنيتتك اة رلتت   
×  0.9و 013× 0.6و.  .  /غتتت  وعلتتتى بي تتتوبييق وجلغتتت  أعتتتابا    ريتتت  بي ويتتتو   014× 84و  014× 67
و.  . 103×13و  103×7فيمتتت  رلغتتت  أعتتتابا بي   ريتتت  بيمحللتتتك يلتتتالو  و.  .  /غتتت  وعلتتتى بي وبييق 013

 و.  .  /غتت  وعلتتى بي تتوبيي 012× 57و  012× 46أعتتابا بيخمتت ار وبلأعفتت   /غتت  وعلتتى بي تتوبيي وجلغتت  
  يرطوجتتك قو بيتتتتال  قو بيرترو   ق و بيرمت ا  بيم م لتك ن  اج بينتت  بيماويتك يلم ونت   بيييمي ايتكوأظهر  ق

و  0.46و%2.91و 2.61 و%86.22و 87.42و %8.85و 9.21ييلا بينت ج   بيالن    أنه   رلت 
نتت ك  وعلتى بي توبييق فيمت  رلغت  6.32و  6.55وعلى بي وبييق وجلغ  أي  بيرأ  بيه تاروج ني  % 1.37

قوجلغتتت  أتتتي  رأتتت  بير رو تتتت ا  غتتترب  التتت  وعلتتتى بي تتتوبيي 100ملغتتت  / 167.42و  190.90بييويتتتت رول
وعلتتى    47oو  43ق وجلغتت  ن طتتك بان تته ر  / غتت  التت  وعلتتى بي تتوبييO2ي م تت ف لتتم 3.8و  2.00
 بي وبيي.

  Lb.casei ر   ريتتتتتتتتتتتتتتتت   ضتتتتتتتتتتتتتتتتمن  بيمرحلتتتتتتتتتتتتتتتتك بي  نيتتتتتتتتتتتتتتتتك  ل تتتتتتتتتتتتتتتت  أنمتتتتتتتتتتتتتتتتوةجي بلأييتتتتتتتتتتتتتتتتك وبيتتتتتتتتتتتتتتتتتن       
 24   يمتتتا   37o% وحضتتتن  بيمعتتت ملا  رارجتتتك حتتتربر  10% و5رنتتتتر ي  Lb.acidophilusو   ريتتت 

علتتى خفتتض نتتت ك بييويتتت رول فتتي  تتلا بلأنمتتوةج    تتت عك ق أظهتتر  تتلا نتتوعي بي   ريتت   م تتار هم  48و
فتتي متتا   وLb.casei بكترياا % متت  10ونتتتر ي بي ل تتي  ومتتا ي بيحضتت  ق وأظهتتر  بين تت اج أ  نتتت ك 

% فتتتتي 58.19و 77.52فتتتتي خفتتتتض نتتتتت  بييويتتتتت رول اة رلغتتتت   تتتتت عك   نتتتت  بلأيفتتتت  48 بيحضتتتت 
بلييتتك وبيتتتن   وعلتتى بي تتوبيي . وأرتتاك نتتوعي بي   ريتت  فتتي  تتلا بلأنمتتوةج   فع ييتتك مضتت ا   جتت    أنمتتوةجي

فتت   بلأحيتت   بيمجهريتتك بيملو تتك اة بنخفضتت  أعتتابا    ريتت  بي ويتتو  وبي   ريتت  بيمحللتتك يلتتال  وبيخمتت ار وبلأع
 تت عك ق فيمت  أظهتر  بين ت اج أ  48% ومتا  حضت  10ايتى بي تفر عنتا بي ل تي  رنتوعي بي   ريت  رنتت ك 

 تتت عك   نتت  بلأفضتتو فتتي فع ي  هتت  48% و متتا  حضتت  10وجنتتت ك  ل تتي   Lb.acidophilusبكترياا  
 مت  ر نت   بلأنمتوةج  .بي  ريطيك  ج      ري  بي ويو  وبي   ري  بيمحللك يلال  وبيخمت ار وبلأعفت   فتي  تلا 

 فع ييتتتك مضتتت ا  يويتتتتا  وبيحتتتا متتت   طتتتور رأتتت   بين تتت اج أ  نتتتوعي بي   ريتتت  فتتتي  تتتلا بلأنمتتتوةج    م تتت  



بيمل حتتتتك رنتتتتت ك  Lb.acidophilus   ريتتتت  بير رو تتتتت ا قو بانخفتتتت ض فتتتتي ن طتتتتك بان تتتته ر. وأظهتتتتر  
ور رأتتت  بير رو تتتت ا تتتت عك أفضتتتو فع ييتتتك مضتتت ا  يويتتتتا  وبيحتتتا متتت   طتتت 48% فتتتي متتتا  بيحضتتت  10

 قوبانخف ض في ن طك بان ه ر.

 ضتتمن  بيمرحلتتك بي  ي تتك ختت   بينمتت ةب بيمل حتتك رنتتوعي بي   ريتت  وفتتي  ل تت  بينتتتر    ومتتا ي بيحضتت  فتتي 
بي   ي  بيحتتي يجميت   وأجري  مو     ا ر رأ  بير رو ت ا 18o-و 5و 37 لاث ارج   حربر  مخ لفك لي
ك رنوعي بي   ري  خلال لة  بيمرحلك  ف يك في  يت ا  بيعمتر بيخ نتي وبيحتا بينم ةب وأظهر  بينم ةب بيمل ح

متتت   طتتتور رأتتت  بير رو تتتت اق وبي تتتف   بيحتتتتيك اة  جتتت و   مع ملتتتك بيتتتتيطر  ييتتتلا بلأنمتتتوةج   بيحتتتاوا 
ً  ف طم   تتتتتتتتتتوم 90ق 3228 عا  452/1988بي ي تيك بيعربأيك يلشحو  بيح وبن تتتتتتتتك رأت   بي ي تيك يلموب فك

موعلى بي وبيي فيمت  ح فظت  بينمت ةب بيمل حتك علتى بيحتاوا بي ي تتيك 18o-ق 5ق 37بيخ   في ارجك حربر 
 ومتتً م  بيختت   فتتي ارجتت   بيحتتربر  نفتتته وعلى بي تتوبيي  متت  أظهتتر بيختت   فتتي ارجتتك  90ق 42ق 5ح تتى 

 .   فك   أفضليك وبضحك في  ي ا  بيعمر بيخ ني يلنم ةب بيمخ ونك18o-بيحربر  

 


